
 

 

   
 

København d. 17. januar 2024 

 

 

Referat den 11. januar 2024 til ordinært hovedbestyrelsesmøde 

Tid 9.45-16.00 Frokostpause 12-12.45 
Sted Snaregade 10A, 1205 Kbh. K. 
Deltagere Fra Hovedbestyrelsen: 

Claus Hjortdal, Dorte Andreas, Lars Aaberg, Claus Bredal, Kristian 
Dissing Olesen, Malene Nyenstad, Mogens Brag og Ditte Hasbeck 
Svendsen 
 
Fra sekretariatet: 
Hanne Bak Lumholt (ordstyrer) 
Peter Cort (referent) 
 
Andre deltagere: 
Pkt. 3, 4 og 5: CF 
Pkt. 7: MB, ML 
Pkt. 9: CF, CT 
Pkt. 10: MD, CF, CT 

Bemærkning Mødet afholdes i Snaregade, men kan tilgås virtuelt 
Der er aftalt fotografering til hjemmesiden klokken 9.45. 

Afbud  
Dagsorden Referat 

1. Velkomst og godkendelse af 
dagsorden (CLHJ) 
Til godkendelse (kl. 9.45 - 9.55) 

Dagsorden godkendt 

2. Godkendelse af referat (CORT) 
Til godkendelse (kl. 9.55 - 10.00) 
 
Bilag 1: Referat af HB-møde den 
14. december 2024 

Referatet godkendt 

3. Orientering fra 1. møde i 
årsmødearbejdsgruppen (DORA) 
Til orientering (10.00 – 10.10) 
 
Deltager i punktet: CT 

DORA indledte punktet og orienterede om det 
første møde. 
 
Gruppen har drøftet temaer: 

• Kunstig intelligens 
• Ledelse på nye vilkår  

Gruppen ser også ind i: 
•  at årsmødet ligger på halloween. 



 

 

   
 

• at Odense er robotcentrum 
erhvervsmæssigt.  

• hvad gør AI ved 
undervisningen/læringsplatformene 

 
HB tog orienteringen til efterretning og 
sekretariatet arbejder videre med temaet til 
næste møde i arbejdsgruppen med HB. 

4. Formandsmøde den 25. april 2024 
(DORA) 
Til drøftelse (kl. 10.10 – 10.20) 
 
Der præsenteres forslag til temaer 
og oplæg, der kan indgå på 
formandsmødet den 25. april 2024 
i Kbh. I forlængelse af HB’s 
drøftelse på dagens møde og på 
mødet den 6. marts 2024 om HB’s 
indsatsområder de kommende to 
år udarbejdes et endeligt program. 
 
Deltager i punktet: CF 

DORA og CF gennemgik første udkast til 
program. 
 
HB-bemærkninger: 

• Kan vi arbejde med yderligere 
involvering/aktivering af 
formændene? 

 
HB var med på at være aktive i forhold til 
oplæg. 
 
Sekretariatet arbejder videre også med 
aktivering i de forskellige punkter, hvor vi 
kan få debat/tilbageløb. 
 

Kort pause til at fylde kaffe/te i kopperne 
(10.20-10.30) 

 

5. Anbefalinger om nye nationale 
test (CLHJ) 
Til drøftelse (kl. 10.30 – 11.30) 
 
Formand for ekspertgruppen for 
Folkeskolens Nationale 
Færdighedstest, professor Peter 
Dahler Larsen holder oplæg om 
anbefalingerne fra 
ekspertgruppen. 
Skolelederforeningen har været 
repræsenteret ved skoleleder 
Thomas Dandanell i arbejdet. 
 
Deltager i punktet: CF 

CLHJ introducerede punktet og Peter Dahler 
Larsen. 
 
Peter Dahler Larsen orienterede om det 
komplicerede arbejde i ekspertgruppen og 
hvordan man havde forsøgt at få alle 
stemmer med. Peter Dahler Larsen 
gennemgik 8 centrale temaer med hans egne 
overvejelser. 
 

• Særligt fokus på praktikernes 
oplevelse af relevans og 
anvendelighed af overgangstest, da de 
bygger op til de færdige test. 

• Opmærksomhed på at de faglige test 
kun tester på en lille del af faget – det 
kræver en stor kommunikativ indsats 
at få gjort opmærksom på dette. 



 

 

   
 

 
Derefter dialog mellem Peter Dahler Larsen 
og HB. Peter Dahler Larsens hovedpointe var, 
at vi skal være opmærksomme på, at man i 
udviklingsfasen får gjort testene så brugbare 
og relevante for brugerne som muligt og sikre 
løbende afprøvning og erfaringsopsamling. 
Det vil skolerne kunne lukrere på 
fremadrettet - selv med nye lærerplaner. 

6. OK-24 forhandlingerne (CLHJ/PC) 
Til drøftelse (11.30 – 12.00) 
 
Der orienteres om status på OK-24 
forhandlingerne. 
 
Bilag 2: Lærernes 
Centralorganisations specielle 
krav til OK24 
 
Bilag 3: KL’s krav til fornyelse pr. 
1. april 2024 af aftaler og 
overenskomster for Lærernes 
Centralorganisations 
forhandlingsområde 

CLHJ og CORT gennemgik seneste nyt. 
 
HB havde særligt fokus på KL’s krav og de 
perspektiver der indgik der. 
 
De afsluttende LC-forhandlinger er i uge 7. 
 
HB tog orienteringen til efterretning 

Frokost (klokken 12.00 - 12.45)  
7. Plenum og hjemmesiden 

(DORA/HBL) 
Til orientering og evt. drøftelse (kl. 
12.45 – 13.00) 
 
I tilknytning til foreningens nye 
hjemmeside, er der nu sat gang i 
udvikling af et ”Plenum 
magasinsite” til hjemmesiden. Det 
skal spille sammen med det trykte 
magasin. I den forbindelse er der 
sat ord på det, som kendetegner 
medlemsmagasinet. Beskrivelsen 
er vedhæftet som bilag til 
orientering og evt. drøftelse på 
mødet, hvor de første skitser af 
den nye hjemmeside med 
”Plenumsite” også bliver vist.  

DORA indledte punktet. 
 
MB gennemgik oplægget om, hvordan 
Plenum tænkes udviklet digitalt og sammen 
med det trykte magasin og foreningens øvrige 
digitale medier. 
 
HB udtrykte stor tilfredshed med planen og 
det nye visuelle udtryk.  
 
Sekretariatet arbejder videre efter denne 
plan. 



 

 

   
 

 
Deltager i punktet: MB, ML 
 
Bilag 4: Udvikling af Plenum 

8. Tværkommunale netværk og 
repræsentationer (DORA) 
 
Til beslutning, 
erfaringsudveksling og drøftelse 
(kl. 13.00 – 13.30) 
 
HB drøfter og erfaringsudveksler 
arbejdet i de regionale netværk og 
diverse repræsentationer med 
fokus på skoleledernes vilkår. 
 
Hvilke to temaer fylder pt. mest i 
hvert netværk? 
Er der særlige 
opmærksomhedspunkter på tværs 
af netværkene? 

DORA indledte punktet. 
 
Nyt fra netværk: 
 
Vestsjælland 

• Skolernes økonomi fyldte meget. 
• Kommunale besparelser fylder meget i 

skoleledernes hverdag. 
• Specialundervisningen lever nogle 

steder en omskiftelig tilværelse 
• TR-hvervets omfang fylder flere steder 

så meget, at man nogle steder 
overvejer kandidaturet. 

• God opbakning til medlemsmøder og 
gode arrangementer. 

 
Vejle har møde i morgen, Fyn i næste uge. 
 
DORA gennemgik det opdaterede notat om de 
tværkommunale netværk omkring 
fordelingen af netværk. Notatet udsendes 
sammen med referatet. 

9. Regeringens kvalitetsprogram for 
folkeskolen – politisk proces frem 
mod sommeren 2024 og SoS 
(CLHJ/DORA) 
Til orientering og drøftelse (kl. 
13.30 – 14.15) 
 
Der gives en orientering om 
tidsplan og hovedlinjerne i 
arbejdet i SoS i næste halvår 
herunder de temaer, som ventes 
drøftet politisk: 

• Rammer for og 
igangsætning af 
læreplansarbejdet – som nu 
er døbt fagfornyelse 

• Udskoling og valgfag 

CLHJ indledte punktet. 
 
 
 
 
 
 
HBL gennemgik tidsplanen for de politiske 
forhandlinger, og de temaer, som parterne i 
Sammen om Skolen spiller ind med. 
 
 
 
 
 
 
 



 

 

   
 

• Inklusion 
• Frisættelse 

 
På HB -ødet den 14. december 
2023 blev det besluttet at nedsætte 
forskellige sparringsgrupper med 
en række medlemmer. Grupperne 
skal bidrage til at kvalificere 
Skolelederforeningens temaer, der 
drøftes politisk i partnerskabet 
SoS. Der gøres status ift. 
nedsættelse af de første 
sparringsgrupper i 
Skolelederforeningen. 
 
Deltager i punktet: MD, CF, CT 

 
 
 
Orientering om de nedsatte 
sparringsgrupper. Der afholdes 1 times 
digitalt møde den 16. januar med den første 
gruppe om temaet: Udskoling 
  
HB-opbakning til processen og planerne. 
 
Sekretariatet har fået en aftale på plads med 
ministersekretariatet om et nyt dialogmøde 
(som det i Randers). Mødet tænkes holdt som 
et fyraftensmøde den 29. april 2024 på 
Sydsjælland. 
 

Kort pause til at fylde kaffe/te i kopperne 
(14.15 – 14.30) 

 

10. Regeringens kvalitetsprogram for 
folkeskolen – finansiering (CLHJ) 
Til orientering og drøftelse (kl. 
14.30 – 15.00) 
 
Skolernes og kommunernes 
økonomi er presset bl.a. på grund 
af stigende udgifter til 
specialområdet. Formandskabet 
rejser løbende denne 
problemstilling i SoS, 
mediemæssigt mv., og presser på 
ift. investeringer i folkeskolen og 
stabilitet i skolernes økonomi.  
 
Der gives en orientering om 
finansieringselementerne i 
regeringens udspil. Økonomien 
skal forhandles med KL for 
kommunerne under ét efter en 
politisk aftale om lovændringer. 
Sekretariatet har gennemført 
interview af HB’s medlemmer 
omkring anvendelse af 
timer/ressourcer til den 

CLHJ indledte punktet og fortalte om 
baggrunden. 
 
CF gennemgik de fund som interviewene af 
HB-medlemmer har givet. 
 
CLHJ orienterede om DLF’s undersøgelse 
blandt deres TR. Deres hovedkonklusioner er: 

1. Midlerne til understøttende 
undervisning er allerede brugt. 

2. Finansieringen vil medføre 
nedlæggelse af to lærerordninger. 

 
Pt. arbejder sekretariatet på en fælles 
udmelding med DLF omkring økonomi og 
regeringens udspil. 
 
HB-bemærkninger: 

• Det er bekymrende, at 80% af 
finansieringen er ikke eksisterende. 

• Vi skal huske BUPL og den økonomiske 
situation i SFO. 

 
CLHJ Vi går nu i gang med at påvirke 
politikerne til at sikre en ordentlig 



 

 

   
 

understøttende undervisning. 
Hovedpointer fra interview 
gennemgås og drøftes. 
 
Deltager i punktet: NV, CF, MD, CT 

finansiering. Hvis vi skal have ændret på 
inklusionsudfordringen, så skal vi have fokus 
på økonomien og investere i almenområdet. 

11. Politisk nyt, den aktuelle 
dagsorden mv. (CLHJ/DORA) 
Til orientering, drøftelse og 
kvalificering (kl. 15.00 – 15.20) 
 
Under punktet drøftes aktuelle 
politiske forhold, og der 
afrapporteres fra møder: 
- Møde med UVM den 18. 

december 2023 
- Møde om 10. klasse den 4. 

januar 2024 
- Oplæg på konference hos 

Center for 
grundskoleforskning den 9. 
januar 2024 

- Møde med formanden for 
Trivselskommissionen den 10. 
januar 2024 

- Møde den 10. januar med 
direktøren for tænketanken 
DEA, Stina Vrang Elias 

CLHJ indledte punktet. 
 
 
 
 
Generel drøftelse, orientering og debat 
omkring de aktuelle emner. 
 
 

12. Planlægning af kommende møder 
(HBL) 
Til orientering (kl. 15.20 – 15.30) 
 
25. januar (virtuelt) 
 
7. februar (ordinært møde) 
22. februar (virtuelt) 
6. marts (HB -workshop og 
spisning med sekretariatet) 

 
 
 
 
Om evt. politisk aftale om fagfornyelse 
 
Ditte på virtuelt efter frokost - Lars afbud 
 
Afbud fra Claus B. 
 

13. Eventuelt (kl. 15.30 – 15.35)  
14. Helbredsmarkører (kl. 15.35 – 

15.45) 
Godt møde og godt med eksterne videns- 
personer 
Et informationsmøde, hvor vi har fået meget 
information ikke så mange drøftelser. 



 

 

   
 

Der er også ting på skolerne der fylder og som 
kan påvirke nærværet. 
Kan vi fremover indlægge nogle walk and 
talks, for at bryde rytmen? 

 

 


